### بسم الله الرحمن الرحيم

# Sudan University of Science and Technology College of Graduate Studies

## Impacts of Oil Exploration Activities on Pastoralism in West Kordofan State, Sudan

آثار انشطة استكشاف النفط على الرعوية في ولاية غرب كردفان، السودان

 $\mathbf{B}\mathbf{y}$ 

### **Kawthar Rabih Salih Rabeeh**

MSc (2013) Range Sciences University of Kordofan

A thesis submitted for fulfillment of the requirements for the degree of Philosophy Doctor in Range Sciences.

(PhD)

Supervisor: Prof. Abdelaziz Karmalla Gaiballa

Co- Supervisor: Dr. Elkheir Mugadam Salih

Oct. 2022

### **Dedication**

To my Mother......To my Husband

To my Kids Fatima.. Konuz..Mohamed.. Tamadur.. Lujan and

My son brother Gasan.. And on the soul of my father and

brother (Mohamed)......

To my colleges and friends

I dedicate This Work

..... Kawthar

### Acknowledgement

I would like to send my appreciation and gratitude to all who help me to complete this work.

First of all, thanks to the almighty ALLAH who gave me the power to complete this study. I wish to thank my Supervisor Prof. Abdelaziz Karmalla Gaiballa and to my Co- Supervisor Dr. Elkheir Mugadam Salih. For their moral support and patience in all the stages of this study. Also my thanks to Prof. Gumaa Bram Gadalah, University of Kordofan, Elbushra Mohamed Rehemtaleh, West Kordofan State-Government, Elumda/ Musa Dudi Yassin, Elshiekh/ Fadlalla ElTom and his family, Elumda/ Karw-El- Frdus village, University of Elsalam students, depertment of Forestry and Range sciences. Last, but not least deep and grateful thanks extends to my Family for their patience and continues and unlimited support.

## Impacts of Oil Exploration Activities on Pastoralism in West Kordofan State, Sudan

#### **ABSTRACT**

This study was conducted at Balila area, West Kordofan State, Sudan in (2017 and 2018). The main objective of the study is to investigate the impacts of oil exploration activities on pastoralism in West Kordofan State, Sudan. Three sites within Balila area from Al-Salam were selected; Balila, Elshaq and El-Firdus for the study. The methodology used in the study included botanical measurements for the assessment of rangeland plants, Chemical analysis of ground and surface water and soil in the area. The study included a questionnaire of the population using simple random sampling. Three focus groups were conducted at each of the three sites. This information was used to identify the impacts of oil exploration and production on rangeland plants attributes of the area. Descriptive statistics were used to analyze the data using Excel and SPSS software program. The study showed that the current condition of the rangeland plants attributes of the area is largely affected by the current activities of oil exploration and production. The rangeland plants attributes at Balila area indicated that, plant species percentages were 53.3% in season 2017 and reduced to 25.8% in season 2018. Fourteen species appeared in the rainy seasons of the two seasons 2017 and 2018 respectively (10 annuals and 4 perennials). The herbage biomass production showed 2.045 Ton/ha in 2017. Then it reduced to show 0.7034 Ton/ha in 2018. Water and soil chemical analysis was performed in Sudan Petroleum Corporation (SPCL) laboratories. The soil contains a high amount of (Fe) and Lead (Pb) appeared in the northern part of the area in large quantities. Results revealed that majority of the interviewed inhabitants confirmed adverse effects of oil exploration and production activities on the environment and consequently on their livelihoods. Perception of respondents towards these negative impacts confirmed: deforestation (89.9%); contamination of both surface and groundwater (61.9%) and increase in morbidity (99.3%) and mortality (87.8%) among livestock. The study concluded that, the oil exploration and production is bound to bring about the suppression of certain plant species in favor of others. Oil has greatly affected the movement pattern of livestock; exposure of pregnant women to high levels of Lead can lead to miscarriage, premature labor and low birth weight.

# آثار انشطة استكشاف النفط على الرعوية في ولاية غرب كردفان، السودان ملخص الاطروحة

أجريت هذه الدراسة في منطقة بليلة ، ولاية غرب كردفان ، السودان في (2017 و 2018). الهدف الرئيسي من الدراسة هو التحقيق في آثار الأنشطة النفطية على الرعوية بولاية غرب كردفان. تم اختيار ثلاثة مواقع للدراسة هي بليلة، الشق، الفردوس. تضمنت المنهجية المستخدمة في الدراسة القياسات النباتية لتقييم نباتات المراعي، والتحليل الكيميائي للمياه الجوفية والسطحية والتربة في المنطقة، وقد اشتملت الإدارة على استبيان للسكان باستخدام عينات عشوائية بسيطة. تم إجراء ثلاث مجموعات تركيز في كل موقع من المواقع الثلاثة. تم استخدام هذه المعلومات لتحديد آثار التنقيب عن النفط وإنتاجه على خصائص نباتات المراعى في المنطقة. تم استخدام الإحصاء الوصفي لتحليل البيانات باستخدام برنامجي Excel و SPSS. أوضحت الدراسة أن الوضع الحالى لصفات نباتات المراعى في المنطقة يتأثر إلى حد كبير بالأنشطة الحالية للتنقيب عن النفط وإنتاجه. وأشارت صفات نباتات المراعى بمنطقة بليلة إلى أن نسب الأنواع النباتية كانت 53.3٪ في موسم 2017 وانخفضت إلى 25.8٪ في موسم 2018. ظهرت 14 نوعاً في موسمي الأمطار لموسمي 2017 و 2018 (10 حوليات و 4 معمر). أظهرت إنتاجية الكتلة الحيوية للاعشاب 2.045 طن/هكتار في عام 2017، ثم انخفضت لتظهر 0.7034 طن/هكتار في عام 2018. اجريت التحاليل الكيميائية للتربة والمياه السطحية والجوفية في معامل الهيئة السودانية للنفط، وكانت التربة تحتوي على نسبة عالية من (Fe) والرصاص (Pb) ظهرت في الجزء الشمالي من المنطقة بكميات كبيرة. أظهرت النتائج أن غالبية السكان الذين تمت مقابلتهم أكدوا الآثار السلبية لأنشطة التنقيب عن النفط وإنتاجه على البيئة وبالتالى على سبل العيش. تأكد تصور المستجيبين لهذه الآثار السلبية: إزالة الغابات (89.9٪) ؛ تلوث كل من المياه السطحية والجوفية (61.9٪) وزيادة معدلات الإصابة بالأمراض (99.3٪) ونفوق الماشية (87.8٪). لقد أثر النفط بشكل كبير على نمط حركة. وخلصت الدراسة إلى

أن التنقيب عن النفط وإنتاجه سيؤدي إلى القضاء على أنواع نباتية معينة لصالح أنواع أخرى. يمكن أن يؤدي تعرض النساء الحوامل لمستويات عالية من الرصاص إلى الإجهاض والولادة المبكرة وانخفاض الوزن عند الولادة.

## **Contents**

	Title	Page
	Dedication	II
	Acknowledgement	III
	Abstract	IV
	ملخص الاطروحة	VI
	Contents	VIII
	List of Tables	XII
	List of Figures	XIV
CHAPTER ONE		
1	Introduction	1
1.1	Background	1
1.2	The study Area	3
1.2.1	Location	3
1.2.2	Population	4
1.2.3	Socio-economic aspects	5
1.2.4	Topography	5
1.2.5	The Climate	6
1.2.6	The Vegetation	6
1.2.7	The Soil	7
1.2.8	The Water Sources	8
1.3	Problem statement	8
1.4	Objectives	10
1.5	The specific objectives	10
1.6	Hypotheses	10
CHAPTER TOW		
2	Literature review	11
2.1	Range	11

2.2	Rangelands	12
2.3	Methods of Vegetation Measurement	15
2.3.1	Transects method	16
2.3.1.1	Loop method (parker ring)	17
2.3.1.2	Quadrate method	17
2.4	Herbaceous vegetation attributes	17
2.4.1	Attributes	17
2.4.2	Botanical composition	18
2.4.3	Cover	20
2.4.4	Ground cover (plant percentage and litter %)	20
2.4.5	Frequency and density of herbaceous plants	21
2.4.6	Forage biomass yield of herbaceous plants	21
2.4.7	Carrying capacity	22
2.4.8	Forage utilization	24
2.5	Climate change	25
2.6	Oil	25
2.6.1	Impacts of oil on the environment	28
2.6.2	Impacts on soil	29
2.6.3	Effects on vegetation	30
2.6.4	Impact of crude oil on wildlife	31
2.6.5	Effects on Agriculture	32
2.6.6	Impacts on water resources	34
2.6.7	Impacts on humans	35
2.7	Range Condition	36
2.8	Pastoralism	38
2.9	Range improvement	40
2. 9.1	Vegetation manipulations	41
2.9.2	Water development	41

CHAPTER THREE		
3	Materials and methods	42
3.1	Description of Study Site	42
3.2	Methodology	42
3.2.1	Cover percentage	42
3.2.2	Sampling for rangeland measurement	43
3.2.3	Questionnaire and discussion group	43
3.2.4	Assessment of oil exploration on pastoralism	44
3.2.5	Grazing pattern	45
3.3	Chemical analysis measurements of water and soil samples	45
3.3.1	Water sampling	45
3.3.1.1	Chemical analysis	46
3.3.1.2	Soil sampling	47
3.4	Data analysis	48
CHAPTER FOUR		
4	Results and discussion	49
4.1	The impacts of oil exploration on rangelands plants	49
4.2	Grazing pattern	58
4.3	The Impacts of Oil exploration and production on	59
	Pastoralism at Balila area, West Kordofan State	
4.3.1	Chemical analysis measurements of water and soil samples	71
4.3.2	Water sample analysis	71
4.4	Soil sample analysis	74
	CHAPTETR FIVE	
5	Conclusion and recommendation	75
5.1	CONCLUSION	75
5.2	RECOMMENDATION	78
	References	80
	Appendix	96

### **List of Tables**

	Title	Page
2.1	Range condition classes used in the Quantitative Climax Method.	32
3.1	Chemical Parameters with SSMO and WHO guidelines.	40
4.1.1	Main plant species in the study area in 2017 and 2018.	45
4.1.2	Relative species frequency at Balila area, West	
	Kordofan State for the two seasons 2017 and 2018.	47
4.1.3	The four dominant plant species for the two	47
4.1.5	seasons (2017, 2018).	48
4.1.4	Average herbage biomass production Ton/ha at	
	Balila area, West Kordofan State in the late	
	rainy seasons.	49
4.2.5	Personal characteristic of respondents	58
4.2.6	Impact of oil activities on soil and plant in	
	Balila area.	59
4.2.7	Impact of oil activities on water sources in	
	Balila area.	60
4.2.8	Impact of oil exploration and development on	
	human health in Balila area.	61
4.2.9	Impacts of oil activities on animal in Balila area.	62
4.3.10	ICP analysis of drinking water of Balila area	
	(ground water).	63
4.3.11	ICP analysis of surface water of Balila area	
	(Hafir water).	66
4.3.12	Analysis of soil of Balila area, West Kordofan	67

## **List of Figures**

	Title	Page
4.1.1	Rangeland cover in study area.	42
4.1.2	Average vegetation cover/m <sup>2</sup> in Balila area. West	
	Kordofan state in the late rainy season 2017and	
	2018.	47
4.1.3	Average herbage biomass production Ton/ha at	
	Balila area, West Kordofan state in the late rainy	
	season 2017and 2018.	49